
 
  
 
 
  

1

 
Acta de la sessió extraordinària del Ple   
 
Núm. de la sessió:     18 
Data: 28.12.12 
Horari: de 15.00 a  17.30 
Lloc: Casa de la Vila  
 
Hi assisteixen: 
 
Estanislau Fors Garcia, alcalde-president 
Ramon Vinyes Vilà, tinent d’alcalde  
Maria Belén Quintero Aragón, tinent d’alcalde 
Santiago Fontbona Arbós, tinent d’alcalde 
Lorena Estrada Ocaña, tinent d’alcalde 
Alejandro Acero Cherta, tinent d’alcalde  
Susanna Mir Julià, regidora. 
Juan Miguel Llodrà Nogueras, regidor 
José Almansa Aragón, regidor 
Maria Isabel Illescas Sánchez, regidora 
Maria Assumpció Balliu Tenas, regidora 
Isabel Roig Casas, regidora  
Josep Antoni López Navarro, regidor 
Annabel Moreno Nogué, regidora  
David Caldeira Bacardit, regidor 
Teresa Icardo Paredes, secretària en funcions 
 
Excusen la seva absència la tinent d’alcalde Sra. Soraya Real Iglesias i el regidor 
Sr. Román Pascual Rodríguez.  
 
El president obre la sessió.  
 
1- Aprovar la plantilla i la relació de llocs de treball de l’Ajuntament 
d’Arenys de Mar per a l’any 2013.- El tinent d’alcalde Sr. Vinyes dóna compte 
d’aquesta proposta d’acord: 
 
Vista la plantilla de personal de I'Ajuntament que es proposa per a I'any 2013, així 
corn la relació de llocs de treball i I'informe jurídic emès sobre aquest assumpte, es 
proposa al Ple de 1'Ajuntament l’adopció dels següents ACORDS: 
 
1.- Aprovar la plantilla de personal de I'Ajuntament d'Arenys de Mar, per a I'any 2013 
d'acord amb el document annex I, que s’adjunta. 
 
2.- Aprovar la relació de llocs de treball de I'Ajuntament d'Arenys de Mar per a I'any 
2013, d'acord amb el document annex 2, que s’adjunta. 
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3.- Publicar el present acord conjuntament amb el pressupost, al tauler d’anuncis de 
la corporació, al BOP i al DOGC, als efectes d’informació pública. 
 
4.- Trametre una còpia certificada de la plantilla aprovada a la Direcció General 
d’Administració Local de la Generalitat de Catalunya. 
 
La regidora Sra. Moreno, en representació del grup municipal d’ERC, manifesta 
literalment el que segueix: Aquesta és la segona aprovació de plantilla d’aquest govern, 
format per 4 formacions polítiques, per 12 regidors, i mirant la plantilla de l’any 2012, 
les coses no han millorat, ja que aquest any, novament es tornen a produir les 
injustícies que l’any passat ja va denunciar aquest grup municipal. Crèiem que havent 
entrat un nou partit a govern, el PSC, després de les fatídiques condicions que van 
imposar fa tot just un any, les coses millorarien, ja que per lògica, com més regidors al 
govern, més persones tenen l’oportunitat de fer el millor per a Arenys, però 
malauradament no ha estat així, i una vegada més hem de continuar lamentant que no 
es facin les coses bé, i que no s’aprovi una plantilla amb justícia, que reculli totes les 
necessitats reals dels treballadors i el que s’ha aprovat amb anterioritat. 
 
Els treballadors de l’Ajuntament són qui realment fan funcionar tot l’entramat 
burocràtic del consistori i qui executen les decisions que prenem els polítics. Però no 
oblidem que també són persones i treballadors, que tenen drets i també obligacions.  
 
L’actual govern ens planteja aprovar una relació de treball en la qual es modifiquen les 
situacions laborals d’alguns treballadors  i no d’altres.  No podem tolerar aquest tracte 
injust d’uns funcionaris cap als altres. Els treballadors d’aquest consistori fa anys que 
reclamen una valoració dels llocs de treball, valoració que va ser aprovada en l’anterior 
mandat i que ara queda en paper mullat, i que sorprenentment aquest govern vol que 
es torni a realitzar, junt amb un organigrama, que d’entrada costarà a l’Ajuntament 
18.000.-€. I ens preguntem per què ho fan, si els acords a què s’ha arribat amb els 
treballadors amb anterioritat no es duen a terme per raons inexplicables, com per 
exemple la regularització dels treballadors de la Brigada que, encara no en sabem el 
motiu, fa 2 anys que esperen que s’executi un acord a què van arribar per posar sobre 
paper la seva realitat. L’explicació que contínuament ens donen des del govern és que 
no troben la fórmula per fer-ho. Però sorprenentment, sí que han trobat la fórmula 
per nomenar a la TAG d’Urbanisme com a cap de servei de territori amb la 
consegüent pujada de retribució (1.200.- € mensuals de més) sense haver-se realitzat 
una promoció interna, i el més greu de tot, quan ja hi havia un cap de servei, 
l’arquitecte municipal, a qui se li va treure aquesta funció d’un dia per l’altre sense 
previ avís. No entenem res, no es pot augmentar la massa salarial, però sí que es 
poden augmentar les retribucions d’una treballadora a qui sense cap ni peus se la 
nomena com a cap de servei, quan ja n’hi havia un... potser és que la regidoria de 
territori ha sucumbit a certes pressions? Els regidors, entre d’altres coses hem de ser 
justos i no premiar a qui ens pressiona per obtenir uns beneficis econòmics, més quan 
es tracta d’algú que ni tan sols té la plaça en propietat i més quan hi ha treballadors a 
qui se’ls ha d’arranjar la situació des de fa més de dos anys, i que no arriben ni tan sols 
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a cobrar 1.000.-€ mensuals. Això és just? Això és equitatiu? Era necessari canviar el 
càrrec de cap de servei de territori d’un treballador a un altre?  
 
Curiosament la plantilla de l’any passat va aprovar apujar el sou a certs treballadors i 
d’altres no. I curiosament un dels treballadors a qui es va apujar el sou és a qui ara es 
nomena cap de servei. Curiós i injust.  
 
Posats a portar a terme discriminacions positives, fem-ho de manera justa: apugem el 
sou a qui més ho necessita, és a dir a treballadors que cobren menys de 1000.-€ 
mensuals.  
 
Els recordo un any més el que va dir Amnistia internacional que “les injustícies d’avui 
són les guerres del demà”. Així passa en aquest Ajuntament. Per què s’ha d’apujar el 
sou a uns treballadors i als altres no? Per què es generen aquestes injustícies? Per això 
la gent estava desmotivada i no se sentia seu el mateix Ajuntament. I com volen que 
estiguin? Una vegada més, s’opta per premiar els més afavorits i deixar desemparats els 
més indefensos.  
 
A més incomprensiblement s’amortitza la plaça d’encarregat de la Brigada, plaça que 
actualment i des de fa més de 3 anys està ocupant un treballador i que a més realitza 
perfectament les seves tasques. A la Comissió Informativa que va tenir lloc la setmana 
passada vam preguntar al regidor d’Hisenda i a la cap de RRHH (el regidor de serveis 
generals, no hi va assistir) el perquè d’aquesta amortització. A hores d’ara encara no 
hem entès la resposta... la cap de RRHH es va esforçar a explicar-ho però no se’n va 
sortir. Amortitzen una plaça ocupada i totalment necessària amb l’excusa que hi ha dos 
caps de Brigada, que en la plantilla no surten per enlloc. Vam dir que si hi havia dos 
caps de Brigada, cosa que no compartíem, ara era l’hora de reflectir-ho a la plantilla, 
però no ens van donar cap justificació. En canvi, desapareix la plaça d’encarregat. No 
entenem absolutament res, i molt menys ho compartim. Una injustícia més... 
 
Així mateix no podem compartir que es regularitzi la retribució del tècnic auxiliar 
d’Esports, no perquè no s’ho mereixi, sinó perquè Esports està totalment 
sobredimensionat: hi ha dos tècnics, un peó i un auxiliar. Incomprensible, quan a més 
existeix una empresa que explota el complex esportiu.  
 
I perquè no es fa el mateix amb el tècnic auxiliar de Medi Ambient, que tot sol 
s’encarrega de la recollida selectiva, de les platges, de l’arbrat, etc. etc.? I que fa anys 
que el Col·legi d’Ambientòlegs està demanant que sigui una plaça de tècnic? 
 
A més, aquesta plantilla no s’ha negociat, ni tan sols se n’ha parlat amb el Comitè, i 
creiem que això és un error. No oblidem que l’Ajuntament, tot ell, hauria de ser un 
equip format per treballadors i polítics, ja que tots estem al mateix vaixell, que hem de 
fer funcionar, no es poden prendre decisions al marge dels representants dels 
treballadors, sobretot quan aquestes decisions els afecten plenament i són 
objectivament injustes.  
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Tot plegat, un despropòsit que comporta decisions completament injustes i 
incomprensibles, que fan que evidentment hi votem en contra.  
 
El regidor Sr. Caldeira, en representació del grup municipal de la CUP, manifesta 
literalment el que segueix:  
 
Sobre la desaparició i posterior creació d’una sèrie de places de feina, entenem que va 
estretament lligat amb una necessitat i una regularització. Ja existien i ara se les 
reconeix. Cap problema sobre això. 

El que no entenem, en termes polítics, és el fet que a l’equip de govern hi hagi 
dedicacions exclusives, entre aquestes la de l’alcalde i, paral·lelament hi hagi la figura 
d’un gerent o càrrec de confiança que tingui, també, la jornada sencera. Són dos sous 
per la mateixa feina. A la CUP estarem atents i exercirem control com a oposició 
perquè el que no pot ser, a parer nostre, és tenir tants recursos, tantes hores de 
dedicació reconegudes, i que les coses no acabin de sortir del tot bé. Al capdavall, són 
molts diners. 

I finalment, respecte a les modificacions concretes de l’actual relació de llocs de treball. 
Aquestes millores de llocs de treball a partir d’apujar l’estatus del treballador no són 
generalitzades. A uns sí i a altres no. No és la manera de treballar de la CUP el fet de 
crear greuges comparatius entre els treballadors de la funció pública, que poden ser 
fàcilment interpretats com a favoritismes. Qualsevol proposta de millora de l’estatus ha 
de ser negociada a partir d’uns paràmetres que no puguin dependre d’informes 
personals o de si un té o no té padrins. I un dels interlocutors de la negociació sempre 
ha de ser el Comitè de treballadors. Entenem que fer-ho d’aquesta manera és obrir la 
caixa dels trons i que en la situació actual de crisi econòmica, serà difícil de tancar. 

Els representants dels treballadors se’ls ha informat de la proposta, però en cap cas 
s’ha negociat res. 

Per tot plegat, el vot de la CUP en aquest punt serà en contra. 

La regidora Sra. Roig, en representació del grup municipal d’ICV, manifesta literalment 
el que segueix: El grup municipal d'Iniciativa votarà en contra d'aquest punt de l’ordre 
del dia,  per diversos motius que ara passem a comentar: 
 
L'actual govern ens proposa l’aprovació de la plantilla i la modificació de la relació dels 
llocs de treball per al 2013, tot i que des de fa mesos, ja s'hi han dut a terme canvis 
substancials, als quals també ens hem oposat. Fem una mica de memòria: 
 
Ens segueix preocupant per la imatge que es dóna cap als mateixos treballadors i la 
població en general, que mentre per un costat es va pressionar i es va precaritzar un 
determinat col·lectiu com és el de treballadors de la Residència Geriàtrica (juny 



 
  
 
 
  

5

d'aquest any), per una altra banda s’apujava el sou a altres tècnics del mateix 
equipament municipal (juliol d'aquest any), o com també es va fer just ara fa un any, 
una pujada a determinats tècnics de la casa o càrrecs de confiança (desembre de 2011). 
 
Al ple del mes d'octubre, el govern va fer també una modificació de la plantilla, amb la 
creació d'una plaça de tècnic mitjà de turisme, ampliació a la qual Iniciativa ja va votar 
també en contra, perquè no crèiem que fos necessari ampliar el cos del servei amb una 
nova plaça ens els temps que corren. Nosaltres hauríem apostat per la reassignació de 
gent de la casa fent un concurs de promoció interna.  
 
El 31 d'octubre els representants dels treballadors van presentar un seguit 
d’al·legacions contra aquesta modificació, que fins al moment no han estat 
considerades, ni han obtingut resposta. Han passat dos mesos. 
 
Feta aquesta introducció, que hem volgut explicitar perquè al nostre entendre 
condiciona la manera com es fan les coses, i el sentit del nostre vot, ens centrem en la 
proposta concreta que avui porten a Ple. 
 
A la relació de llocs de treball, hi ha modificacions concretes que afecten les situacions 
laborals d’alguns treballadors però no el conjunt dels treballadors. 
 
Amb algunes, hi podríem estar d'acord, com és el cas de regularitzar algunes situacions 
existents entre treballadors, ja que es tracta d’establir retribucions iguals per a la 
realització de les mateixes funcions. És el cas de la regularització que es fa entre 
l’auxiliar de manteniment de la Residència i els peons de la Brigada o la plaça de 
mecànic electricista equiparant-lo amb els oficials de la Brigada, com també la 
regularització entre tècnics auxiliars. 
 
Valorem que finalment es pugui homogeneïtzar la seva situació, tot i que encara hi ha 
d'altres places en condicions similars a la casa, que han quedat pendents d'aquests 
reajustaments. 
 
Hem de dir però que, hi ha d’altres mesures al nostre entendre difícils de justificar en 
els temps que corren, que passen  per apujar el sou d'altres treballadors amb 
complements específics de destí, de canvi de nivell o d’adscripció a un altre càrrec 
superior.  
 
És el cas de l’adscripció de la TAG d'Urbanisme al lloc de cap de Servei de Territori, o 
dels complements de destinació de cap de la Brigada i enginyer tècnic amb importants 
adequacions a l’alça de les seves retribucions. 
 
Creiem que hi ha moltes altres modificacions de plantilla per reajustar a determinats 
llocs de treball. Aquestes pujades són injustes per a la resta de treballadors municipals, 
que fa anys que esperen una valoració dels llocs de treball que va ser aprovada al mes 
d'abril de 2003, i que mai no arriba. Els treballadors han vist també ara com vostès han 
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encarregat un nou organigrama i una nova valoració, i tampoc ningú no sap com la 
pensen aplicar.  
 
Creiem que és una discriminació que crea un greuge comparatiu en el si d'un col·lectiu 
com és el dels treballadors de l'Ajuntament, siguin funcionaris o laborals, que ja està 
prou tocat en els moments que vivim de retallades salarials i laborals al sector de la 
funció pública. 
 
Volem deixar ben clar, però, que no posem en dubte les seves atribucions ni funcions 
com tampoc el seu nivell de responsabilitat; és més, en tots els casos valorem altament 
la seva feina, però en tot cas ho considerem com un greuge molt gros si considerem la 
congelada valoració de llocs de treball per a tothom, amb el coneixement que tenen 
els treballadors i treballadores d'aquest Ajuntament que per les circumstàncies que ens 
trobem, aquesta no es pot posar en marxa. La situació de contenció ha de ser igual per 
a tot el col·lectiu. 
 
Alguns dels treballadors a qui s’apuja el sou ja són dels que cobren més de la casa. En 
el fons, ho podríem interpretar com a privilegi o favoritisme probablement pel pes 
específic  dins el govern de l'Àrea a què estan assignats políticament en els tres casos. 
En tot cas, ens agradaria conèixer sota quin criteri i valoració dels llocs de treball s'han 
fet aquestes noves modificacions, i si aquestes comporten o no un nou augment de la 
massa salarial. I si es poden fer augments per als que guanyen més, perquè no se’n 
poden fer començant per aquells que tenen els sous més reduïts?  
 
Creiem que aquesta i altres qüestions, s’haurien hagut de consensuar amb el Comitè 
de Treballadors d'aquest Ajuntament. Sabem que se’ls ha informat, però que no hi ha 
hagut cap negociació amb ells per portar aquest document a Ple. Des d'Iniciativa 
pensem que és bàsic que qualsevol aprovació, regularització, o modificació de plantilla 
passi prèviament per comptar com a interlocutors en la negociació amb el Comitè de 
Treballadors. I no ha estat d'aquesta manera. 
 
Sabem que se’ls va informar el passat 18 de desembre, segons ens va comunicar la cap 
de Recursos Humans, però no han tingut temps material per emetre el seu informe, ni 
se'ls ha convidat a cap trobada per manifestar-se sobre això. Aquest matí, però, hem 
sabut que la documentació que se’ls va lliurar no és la que avui es porta a Ple. 
 
Ens segueix preocupant que no s’hagi fet una aposta ferma i decidida per mantenir el 
Servei d'Ocupació a l’edifici Xifré. És més, la proposta que avui porten a Ple passa per 
la supressió de la dotació d'un agent d’Inserció Laboral i per un IPI d’intermediació 
laboral, atès que la Generalitat ha retirat la seva part de subvenció. 
 
Des del nostre grup pensem que avui era una bona oportunitat per mantenir ni que fos 
una de les places, que de ben segur es podrien assumir amb les puges de destinacions 
que s'han fet a determinats treballadors o si, fa dos mesos, en lloc de crear una nova 
plaça haguessin fet l’opció, com ja vam posar sobre la taula, d’incorporar per a la plaça 
de turisme algú de la pròpia plantilla. 
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I seguim del tot preocupats també per un dels col·lectius més importants de la casa, 
com és el de la Brigada, i probablement un dels que pateix més els efectes d'aquesta 
crisi i situació a la funció pública. Entenem que la retirada de l’ordre del dia del Ple 
d'avui de l'aplicació del servei de guàrdies, i equips de reforç, respon a un criteri 
motivat pels informes negatius que han fet sobre això tan l'interventor com la 
secretària d’aquesta corporació, però pensem que és un tema que cueja ja fa molts 
mesos i que caldria haver-li ja donat sortida. També l’aprovació que van fer fa uns 
mesos dels complements per a la Policia tenia un punt de partida similar, i aleshores el 
van tirar endavant.  
 
Avui aprovem la nova plantilla i caldrà fer una nova modificació d’aquí unes setmanes 
quan tinguin una solució jurídicament factible.  
 
Una vegada més la Brigada segueix patint un greuge històric important. Avui, a la 
proposta que conté l’aprovació de plantilla, s’amortitza la plaça d’encarregat de la 
Brigada, perquè ens diuen que n’hi havia dos. Acabem preguntant-nos si realment 
aquesta era la solució raonable, atès el perfil professional de les persones que hi ha al 
darrere. I acabem preguntant-nos també qui farà exercirà de veritable cap de la 
Brigada, amb la divisió de funcions que estableixen entre el cap i l'enginyer. 
 
Tampoc l'Intercomitè de treballadors no sabia res aquest matí de la retirada de l’acord 
d’equip de reforç dels treballadors de la Brigada, com tampoc els mateixos treballadors 
del servei. 
 
I ara sí que, ja per acabar, votarem en contra també una vegada més per les formes i el 
poc rigor que hi ha hagut en els expedients del Ple. Ahir a la tarda, vam venir a fer 
consultes a l’expedient dipositat a Secretaria i no vam poder ni passar de la porta del 
primer pis. Aquest matí a primera hora, hem fet cap a l'Ajuntament que no fos que ens 
trobéssim amb alguna sorpresa de darrera hora avui que és el dia dels Innocents, i ves 
per on, resulta que en l'expedient d'aquest punt de l’ordre del dia, no hi havia els 
documents principals per a l’aprovació del Ple. Vaja, sí que hi eren, però no els que 
calia. D'altra banda, la part d'expedient de Ple corresponent als Pressupostos, no era al 
seu lloc, i no ha aparegut fins a mig matí. 
 
De nou cal preguntar-se si algun responsable polític segueix aquests temes amb 
seriositat i responsabilitat. 
 
Per tots aquests motius que hem exposat, votarem en contra d'aquesta proposta que 
avui ens porten a aprovació.  
 
El tinent d’alcalde Sr. Vinyes diu que és cert que hi havia una valoració, contra aquesta 
la majoria de treballadors va presentar al·legacions que no es van contestar, però això 
no ho diuen. 
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Amb la proposta es pretén igualar algunes injustícies, com ara les retribucions diferents 
per responsabilitats i feines similars. 
 
Respecte al tècnic de Turisme, és l’opció de l’equip de govern, igual que els llocs de 
treball que se suprimeixen per motiu que la subvenció és insuficient. Es durà a terme 
amb personal de la casa; és l’opció de l’equip de govern. 
 
Sotmesa aquesta proposta a votació, s’aprova per majoria absoluta amb el 
sentit del vot següent: 
 
Vots a favor: 4 vots de CiU, 3 vots del PSC, 2 vots del PP i 1 vot Bloc Municipal  
Vots en contra: 3 vots d’ICV, 1 vot d’ERC i 1 vot de la CUP 
 
2- Aprovar el Pressupost General de l’Ajuntament d’Arenys de Mar de 
2013.- El tinent d’alcalde Sr. Vinyes dóna compte d’aquesta proposta d’acord: 
 
VISTA la documentació de I'expedient del Pressupost General de I'Ajuntament 
d'Arenys de Mar per a l'any 2013. 
El pressupost general ha estat format pel president i està integrat pel pressupost de la 
mateixa entitat i per les previsions de despeses i ingressos de l’entitat pública 
empresarial Ràdio Arenys. 
 
ATÈS que d'acord amb el que preveu I'article 165 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 
5 de març, pel qual s'aprova el Text refós de la Llei reguladora de Ies hisendes locals 
(TRLRHL), el Pressupost de !'Ajuntament d'Arenys de Mar conté la previsió de I'estat 
d’ingressos i de despeses de I'exercici 2013. 
 
ATÈS que la documentació inclosa en I'expedient del Pressupost és la que preveu 
I'article 166 TRLRHL, que estableix el contingut dels Pressupostos dels ens locals. 
 
ATÈS que l'expedient inclou una millorada redacció de Ies Bases d’execució del 
pressupost, que han d’acompanyar el Pressupost General, de conformitat amb l'article 
165.1 TRLRHL, essent el seu contingut eI que estableix el Reial decret 500/1990, de 20 
d'abril, pel qual es desenvolupa el capítol I del títol VI de la Llei reguladora de les 
hisendes locals en matèria de pressupostos. 
 
ATÈS que el PIe de la corporació és l’òrgan competent per a l’aprovació del 
Pressupost, segons allò que disposen els articles 22.2.e) i 32.2.c) de la Llei 7/1985, de 2 
d'abril, reguladora de les Bases del règim local. 
 
VIST l’article 6.1 de la Llei orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d’estabilitat pressupostària i 
sostenibilitat financera, que estableix que la comptabilitat de Ies Administracions 
Públiques i altres subjectes compresos en l’àmbit d’aplicació d'aquesta Llei, així com el 
Pressupost i liquidacions, hauran de tenir informació suficient i adequada que permetrà 
verificar la seva situació financera, el compliment dels objectius d’estabilitat 
pressupostària i de sostenibilitat financera. 
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VIST l'article 15 de l’ordre HAP/2105/2012, d'1 d'octubre, que desenvolupa les 
obligacions de subministrament d’informació que preveu la Llei orgànica 2/2012, de 27 
d'abril, d'estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera, que estableix l’obligació de les 
corporacions locals de remetre abans del 31 de gener de cada any: 
 
1. Els pressupostos aprovats i els estats financers inicials de tots els subjectes i 
entitats compresos en l’àmbit d’aplicació d'aquesta Ordre, de les inversions previstes a 
realitzar en I'exercici i en els tres següents, amb la seva corresponent proposta de 
finançament i els estats de previsió de moviment i situació del deute. 
2. La informació que permeti relacionar el saldo resultant dels ingressos i 
despeses del pressupost amb la capacitat o necessitat de finançament, calculada de 
conformitat amb Ies normes del Sistema Europeu de Comptes. 

3. L’informe de la Intervenció al compliment de I'objectiu d’estabilitat, de la regla 
de despesa i del límit de l’endeutament. 

La informació relativa a personal recollida en els apartats 1 i 2 de I' article 7. 
 
VIST I'informe d’Intervenció. 
 
VIST I'informe d’Intervenció relatiu al compliment de I’objectiu d’estabilitat 
pressupostària, de la regla de despesa i del límit d’endeutament. 
 
És per tot això que es proposa a la Comissió Informativa d'Economia, Hisenda i 
Administració l’adopció dels següents ACORDS: 
 
PRIMER.- Aprovar inicialment el Pressupost General de I'Ajuntament d'Arenys de 
Mar per a I'any 2013 per un import consolidat de 17.117.903,34 €, i en el qual 
s’integren els pressupostos de la mateixa entitat per import de 17.072.083,34 euros i 
les previsions de despeses i ingressos de l’EPE Ràdio Arenys per import de 
279.480,00, d'acord amb la documentació annexa , i integrat per la següent 
documentació: 
 
• Pressupost de I'Ajuntament d'Arenys de Mar 
• Estats de Previsió de despeses i ingressos de I'Entitat Pública Empresarial 
Ràdio Arenys. 
• Bases d’Execució del Pressupost 
• Documentació Complementària: 
o Memòria explicativa del contingut del pressupost i de les 
principals modificacions en relació amb el pressupost del 2012 
o Annex de Personal 
o Annex d’inversions 
o Informe economicofinancer 
o Liquidació del pressupost de I'exercici anterior i avançament de 
I'exercici corrent. 
• Annexos: 
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o Programa Anual d’actuació, inversions i finançament de I'Entitat 
Pública Empresarial Ràdio Arenys. 
o Estat de consolidació del pressupost de I'Ajuntament amb el de 
I'Entitat Pública Empresarial Ràdio Arenys. 
o Estat de previsió de moviments i situació del deute. 
• Documentació relativa a la verificació de la situació financera, compliment 
d’objectius d’estabilitat pressupostària i de sostenibilitat financera (Llei orgànica 2/2012, 
de 27 d'abril, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera). 
•  
SEGON.- Aprovar inicialment les Bases d’execució del pressupost general. 
 
TERCER - Publicar el present acord al BOP per al tràmit d’informació pública durant el 
termini de 15 dies hàbils, d'acord amb allò que disposa I'article 169 del Reial decret 
legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova el Text refós de la Llei reguladora de les 
hisendes locals. El Pressupost General de 1'Ajuntament per a I'exercici 2013 s’entendrà 
definitivament aprovat en el supòsit que no es produeixin reclamacions en el termini 
esmentat. 
 
A continuació el tinent d’alcalde Sr. Vinyes explica que bàsicament es dóna continuïtat a 
la prestació de tots els serveis que ja es prestaven fins ara. 
En relació amb els ingressos, es mantenen o fins i tot es rebaixen alguns dels impostos 
en la seva previsió respecte de la previsió de l’any 2012. 
L’endeutament previst és d’un 48% aproximadament, no és ideal però és força bo. 
Es compleixen les normes de la Llei d’estabilitat pressupostària. 
 
La regidora Sra. Moreno, en representació del grup municipal d’ERC, manifesta 
literalment el que segueix: El govern ens presenta un pressupost per a l’any 2013, de 
17.000.000.-€. Pressupost amb poques alegries i amb poques inversions, donat pels 
temps de crisi en els que ens trobem. A la comissió informativa de la setmana passada, 
vam preguntar quines inversions per al Pla únic d’obres i serveis convocat recentment 
es preveien. El regidor ens va dir que es demanarien certes coses com la urbanització 
de la Riera fins al carrer Vilà i Mateu, de la qual cosa ens alegrem perquè era un dels 
objectius que ERC  tenia en l’anterior mandat, igual que la tan esperada ampliació del 
Teatre Principal. També va dir que es realitzarien obres al mercat, però aquestes no 
estan incloses en aquest pressupost.  Però la convocatòria del PUOSC es va publicar 
en el DOGC el 20 de novembre, motiu pel qual considerem que hi ha hagut temps 
suficient per saber quines obres s’inclouran en la sol·licitud del PUOSC 2013-2016, ja 
que a més el termini per a la seva presentació acaba el 23 de gener. Hi ha moltes coses 
que es poden realitzar amb aquesta subvenció, obres que l’Ajuntament per si sol no 
pot finançar. Obres com el cobriment de la Riera al seu pas per Arxipreste Rigau i 
Santa Clara, obres del PUOSC anterior, que ja haurien d’estar enllestides i que no 
sabem quan es realitzaran, potser la Generalitat no entendrà per què es demanen 
subvencions noves quan encara no s’han dut a terme les concedides en l’anterior 
convocatòria.  
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Amb aquest pressupost també s’ha esvaït la incògnita de què es faria a la tercera planta 
de l’edifici Xifré, per a la qual l’anterior govern, concretament el regidor Marc Soler, va 
aconseguir una subvenció dels fons FEDER per dur a terme un viver d’empreses que 
permetés impulsar els emprenedors locals i ajudar-los a tirar endavant. Ens alegrem 
que finalment es porti a terme, ja que creiem que és del tot necessari i no ens podem 
permetre el luxe de perdre diners que ens arriben per subvenció. A més se li donarà 
un ús a l’edifici Xifré, que bé s’ho mereix i que necessita urgentment ser dignificat, 
sobretot per donar sentit a la voluntat de l’indià Josep Xifré.    
 
No entenem tampoc els 318.697.-€ per fer les grades. Havíem entès que aquest 
govern havia aconseguit finançament per part de la Diputació. No creuen que és un 
abús invertir en aquestes grades amb els temps que corren, grades de les quals només 
gaudiran uns quants arenyencs? 
 
Quant a inversions, trobem a faltar inversions pel que fa a la Llei de Barris, amb la qual 
estem totalment compromesos. Esperem que estigui negociat amb la Generalitat.  
 
Tampoc no es té en compte la inversió de la nova nau de la Brigada, tan anunciada per 
aquest govern. La nau que llogaran és molt més petita que l’actual, per la qual cosa 
s’hauran de fer algunes inversions, no incloses en aquest pressupost.  
 
Quant a les despeses, no podem estar a favor de moltes de les partides que 
considerem totalment supèrflues i prescindibles, com protocol d’Alcaldia dotat amb 
15.000.-€, publicitat de l’Ajuntament dotat amb 61.625.-€. També reduiríem la partida 
d’estudis i treballs d’urbanisme dotada amb 50.000.-€ ja que considerem que el servei 
està àmpliament dotat amb dos arquitectes superiors, un tècnic, un enginyer i un tag, 
que poden realitzar tots aquests treballs ara que la feina diària del departament ha patit 
un davallada.  
 
Trobem a faltar la dotació per sufragar l’equip de reforç de la Brigada, que tant han 
anunciat que ja havien aprovat, però que no està dotat per enlloc... 
 
Igualment es dota les activitats culturals en 139.000.-€. No és que vulguem no realitzar 
actes culturals, però estem segurs que amb imaginació es pot reduir aquesta partida, 
sense que els arenyencs ho notem, més quan tenim la gran sort de tenir persones 
preparades i disposades a fer-nos gaudir de les festes, com el patronat de Sant Roc, la 
Pesta, els geganters, etc.  
 
Quant a cooperació i solidaritat no compartim la despesa d’estudis i treballs, dotada en 
6.000.-€, preferiríem que aquests fossin directament donats a entitats com el banc 
d’aliments, Càritas, caputxins, etc.  
 
Igualment, quant a costos de retribucions de regidors, tenim 12 regidors a govern, 12 
sous de regidors, més 4 càrrecs eventuals. Els demanem des d’aquí que reconsiderin 
l’estructura del seu govern, per tal d’estalviar en sous. Els recordo que l’alcalde va dir 
en nombroses ocasions que quan no fossin minoria a govern, renunciarien a certs 



 
  
 
 
  

12

càrrecs i sous, i res més lluny de la realitat, que s’han augmentat. Volen dir que és 
necessari ara el sou i el lloc del càrrec d’assessor d’Alcaldia que no havia de cobrar res 
i que en l’anterior pressupost se li va apujar el sou?  
 
És evident que ERC faria uns pressupostos molt més austers i estic segura que 
estalviaríem molts diners al poble, per aquest motiu, ERC hi votarà en contra. 
 
El regidor Sr. Caldeira, en representació del grup municipal de la CUP, manifesta 
literalment el que segueix:   
 

1. El primer són els 250.000 euros que costen les retribucions i indemnitzacions 
dels membres dels òrgans de govern. Pensem que no és una bona mesura, i menys 
exemplar, atès com està anant el món actualment. Un context on els vilatans estan 
patint les conseqüències de la mala gestió dels dirigents polítics i econòmics. Amb 
xifres com les d’aquest concepte del pressupost, els esforços i sacrificis que demanem 
a ciutadans queden deslegitimats i, a més, no deixem d’alimentar la desafecció de la 
ciutadania vers la política i els polítics i donem ales a les mesures antidemocràtiques 
imposades pel govern espanyol, que per reduir costos volen reduir un 30% la 
representació dels consistoris; n’hi hauria prou de deixar de percebre, tots i totes, el 
que percebem per assistència a plens, comissions i, en el cas dels membres de l’equip 
de govern, a comissions de coordinació i planificació. 

 
2. Un factor que ha condicionat el sentit del nostre vot és el fet d’incloure en els 
pressupostos la partida de més de 400.000 euros per pagar part dels 2.323.000 euros 
de les sentències per una mala pràctica, desídia i incompetència professional del 
representant de l’Estat i garant d’aquest a l’Ajuntament de la vila. I diem això perquè 
pensem que una suma de diners de tant pes al pressupost hipoteca qualsevol inversió 
de futur d’aquest nostre Ajuntament, i més en una situació de vaques magres com la 
que és ara. Creiem que pel pes i envergadura de la quantia, l’equip de govern hauria 
hagut de consultar el poble d’Arenys si estem disposats a fer aquest pagament. Si 
volem assumir les sentències, si les volem pagar, o bé explorar noves vies, incloent-hi 
també la insubmissió a pagar-les i passar la responsabilitat a l’Estat. I com ho 
consultem? Primer, fent una consulta popular referendant el sí o el no del pagament de 
les sentències. 
 
3. I ara que parlem de participació, hi ha altres vies que haurien de formar part de 
la gimnàstica democràtica del dret a decidir diàriament dels arenyencs i les 
arenyenques. I això és que pel debat de pressupostos la CUP demanem que s’obri un 
procés participatiu. I això no és una Audiència pública on hi ha una simple comunicació 
unilateral on no hi ha cap possibilitat d’intervenir per proposar i incidir. Pensem, doncs, 
que de cara als pressupostos de 2014 cal obrir aquest procés participatiu. I no ens 
inventem res de nou. Hi ha molts pobles, viles i ciutats del país en què això ja es fa, 
amb uns resultats de participació i millora de la cohesió social molt més gran. 
 
4. Una altra partida que entenem que caldria millorar i que en aquest pressupost 
no s’ha corregit és l’enorme quantitat d’euros, en concret 647.975, que suposa el 
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consum elèctric dels edificis municipals. Entenem que els edificis municipals tenen un 
consum lligat a les seves necessitats. No en dubtem i no en qüestionem l’ús. 
Qüestionem, però, que tot aquest cost prové de l’ús d’energia bruta que prové de les 
grans empreses del sector amb seu a Espanya i, per tant, lliures d’impostos al nostre 
país. Des de la CUP proposem dues actuacions en aquest sentit i que tenen unes 
conseqüències clares a nivell mediambiental i també per a les arques municipals. 
Aquestes són: 
 
• 1r: treballar amb empreses que assegurin que generen energia neta provinent 
de fonts energètiques no contaminants. A la CUP ja n’hem parlat en altres plens de la 
cooperativa catalana Som Energia, que ja subministra energia a diferents ajuntaments. 
El cost econòmic és el mateix que amb una empresa contaminant, però ecològicament 
molt millorat. 
• 2n: apostar progressivament per anar instal·lant generadors d’energia 
alternativa als edificis municipals. Amb això aconseguiríem a mitjà termini una 
autonomia energètica que, directament, podria esdevenir un estalvi econòmic 
important del pressupost. La proposta i l’informe de viabilitat del projecte la podria fer 
la mateixa cooperativa energètica que, en aquest cas, sí que té seu als Països Catalans. 
 
5. Un altre motiu que ha condicionat el sentit del nostre vot és el fet del cost que 
suposa per a les arques municipals el servei de neteja, bàsicament dels edificis 
municipals. I no és que no els vulguem nets; no, no. No és això. El que volem és que es 
redueixi el cost pel mateix servei, o fins i tot per millorar-lo. I com? Doncs 
municipalitzant el servei que, en la major part, està externalitzat. Pensem que un servei 
assumit pel mateix Ajuntament suposa un estalvi econòmic, la possibilitat de la 
contractació de personal arenyenc i també, i igual d’important, la millora de les 
condicions laborals dels i les treballadores. Municipalitzant la totalitat de la gestió de la 
neteja aconseguiríem reduir els més de 547.000 euros que suposa actualment la neteja 
dels edificis municipals. 
I lligat amb la neteja, però en un altre àmbit, hi ha la neteja de platges. El que costa i el 
resultat de la neteja de platges pensem que no només cal explicar-lo sinó que també 
cal denunciar-ho. Ens costa 139.000 euros el fet de netejar les platges per deixar-les 
planxades com un llençol. Qüestionem el mètode pel que suposa d’agressiu per a 
l’entorn, però també el qüestionem perquè no assoleix l’objectiu. Es neteja la platja allà 
on ningú s’hi posa i ja està net, perquè ens entenguem la banda més planera, i en canvi, 
allà on estirem la tovallola, la banda inclinada a tocar del pet d’ona, en aquest espai no 
hi passa la màquina i no es neteja. Doncs bé, allò que a ulls de qualsevol contribuent és 
una butxaca foradada ens costa els 139.000 euros esmentats. La proposta de la CUP, 
que també ens agrada anar a la platja i trobar-la neta, passa per racionalitzar el servei, 
sense retallar-lo, certament; caldria contractar personal per netejar i informar els 
usuaris sobre la necessitat de no embrutar la platja. I, durant l’hivern, fer accions 
lúdiques, de neteja i de foment de l’espai com a zona d’esbarjo per poder mantenir 
aquest espai públic net. 
 
6. Tampoc no acabem d’entendre que ara que cal filar prim a l’hora de prioritzar a 
què es dediquen els diners del pressupost, doncs encara haguem de llogar edificis per a 



 
  
 
 
  

14

usos municipals i que ens costen 8.800 euros, quan en tenim que no s’estan utilitzant, o 
que s’estan infrautilitzant. Entenem que el que caldria és treure’n profit i, en última 
instància, si resulta que no hi ha cap necessitat de fer-ne cap ús, cosa que dubtem, 
proposem que aquests es destinin a usos de prospecció i promoció econòmica per 
acollir emprenedors locals amb lloguers socials. Si més no, així en trauríem molt més 
profit que tenint-los buits i, a més, haver de llogar-ne de privats. 
 
7. També volem remarcar que en aquest període a les portes d’una crisi de calat 
tant profund com la que estem vivint, cal estar amatents per no patir regressions en 
aspectes de protecció mediambiental, com bé s’ha pogut veure en l’enretirada del 
servei de recollida selectiva porta a porta. I com ja hem anat dient en els diferents 
debats sobre la recollida d’escombraries, els motius per defensar el porta a porta són 
ecològics, però també econòmics. Portar a cremar a la incineradora la fracció de 
rebuig ens costarà aquest 2013 354.000 euros, que ens podríem estalviar, o si més no 
reduir, amb el model porta a porta. 
I també caldrà tenir els ulls ben oberts en aspectes de territori. Hem hagut de patir 
una crisi per veure com s’aturava la destrucció del territori. I és ara, doncs, una 
oportunitat per replantejar les relacions productives sobre aquest; en aquesta 
proposta de pressupost no hi queda reflectit i a la CUP pensem que és important 
elaborar un banc de terres des de l’Ajuntament. Això és, inventariar tots els terrenys 
que havien estat horts i que ara estan abandonats o en procés d’abandonament, i que 
l’Ajuntament faci de mediador amb els propietaris i faciliti, mitjançant crèdits, que nous 
pagesos en puguin fer ús. La proposta aporta millores laborals, mediambientals i 
comercials per a la vila. I lligada amb aquesta, pensem que caldria fer discriminacions 
positives, acompanyades de crèdits, si fos el cas, per potenciar la pesca tradicional. De 
tothom és sabut que any rere any el sector pesquer arenyenc està més tocat: el 
combustible per moure els vaixells és molt car i les captures cada cop són menors. 
Des de la CUP pensem que si volem llarga vida per a aquest sector, cal replantejar el 
mètode i, també, inicialment un cop de mà de l’Ajuntament. 
 
I en el mateix sentit de protegir el territori, pensem que si cal invertir en la compra de 
patrimoni, caldria, de la mà de la Diputació, estudiar la compra de l’espai de la Torre 
dels Encantats. En aquest espai hi ha quatre elements, com a mínim, a protegir: la 
torre, el poblat ibèric, el búnquer i el paisatge. 
 
I també caldrà estar atents en aspectes de participació ciutadana, en aspectes de 
formació, prospecció i promoció econòmica i perquè no es privatitzin serveis públics. 
Ans el contrari, cal recuperar i gestionar aquells serveis que són rendibles. I 
paral·lelament a tot això, caldrà reforçar allò que pugui millorar la cohesió social, 
garantir els serveis bàsics i assegurar una gestió compartida de tot allò que ens afecta 
com a vila. En aquest punt entenem que cal avançar cap a fórmules de participació, 
decisió i corresponsabilització dels arenyencs i arenyenques. Vénen temps molt durs i 
és important assegurar que aquelles decisions que es prenguin, com que poden ser 
doloroses, siguin consensuades amb tots els afectats que som, al capdavall, el poble 
d’Arenys. 
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El 2012 ha estat un any més dur per a la majoria dels arenyencs, i el 2013 i els que 
vindran res fa pensar que no ho siguin. És per això que seran anys en què l’Ajuntament 
haurà d’invertir en les persones. D’això en diem fer polítiques econòmiques del segle 
XXI. Pensem que ja han passat a la història les grans inversions urbanístiques; fa 15 
anys semblava que un poble no era res si no teniu un pavelló i un polígon industrial. 
Ara, tot això ja s’ha acabat. Ara el que cal és fer polítiques al costat de les persones: cal 
garantir alimentació i sostre per a tots els arenyencs; que la sanitat pública sigui 
gratuïta i accessible per a tothom; que l’Ajuntament faciliti la constitució de 
cooperatives per a obres concretes, atès que en el capítol d’inversions hi ha actuacions 
sobre una sèrie de carrers de la vila. Caldran, com hem dit, polítiques ben al costat 
dels arenyencs. 
 
8. I finalment, no ens podem estar de dir que aquest pressupost, com la resta dels 
que l’han precedit, ve molt condicionat per la situació d’espoli fiscal i, conseqüentment 
de no sobirania, a la qual estem sotmesos els Països Catalans. Cal recordar que la crisi 
és la que és, però que no és la mateixa a tot arreu. Això és: mentre als Països Catalans 
hi ha un 24% d’atur i cada català deixa de percebre 3.000 euros per any que se’n van 
fora del país, al País Basc només hi ha un 13,5% d’atur i una gestió pròpia dels recursos 
econòmics. Les coses, com s’acostuma a dir, cauen pel seu propi pes. Necessitem, 
doncs, la sobirania fiscal i política, la independència. La necessitem per poder acabar 
fent un pressupost real i no lligat de peus i mans. 
Per tot l’exposat i per responsabilitat, el sentit del vot de la CUP serà desfavorable a 
l’aprovació del pressupost. 
 
La regidora Sra. Balliu en representació del grup municipal d’ICV manifesta literalment 
el que segueix:  Aquest any,  la gent d’Iniciativa, a l’oposició, hem assistit a les dues 
reunions que ha convocat amb el nostre grup municipal el Regidor d’Hisenda per 
parlar dels pressupostos, i val a dir que hem rebut la informació de primera ma, amb 
els canvis que s’han anat produint,  i se’ns ha escoltat a l’hora de fer els nostres 
comentaris i valoracions, i fins i tot algunes han estat contemplades.  
 
Un any més, ens tocarà debatre un dels temes més importants del calendari polític del 
any com és l’aprovació del pressupost municipal.  
 
Per què ens entenguin els que ens estan escoltant, el pressupost és l’eina que permet 
fer previsió i planificació dels recursos i les despeses municipals. Ha de respectar uns 
principis i, com a mínim ha de contemplar tots els ingressos i les despeses municipals i  
la suma dels ingressos ha de ser la mateixa que les despeses. Sabem que en l’actual 
context de crisi, això és bastant complicat i en som conscients. Els ingressos cauen i les 
despeses s’han de mantenir per garantir els serveis que es donen als nostre vilatans.  
 
Aquest pressupost que ens presenta avui l’equip de govern haurà de ser una eina viva 
al llarg del any, que ja han dit els entesos que es presenta ben complicat. Els propers 
mesos, el pressupost probablement patirà modificacions i canvis  algunes vegades amb 
motius del tot justificats i necessaris i per altra banda,  amb els criteris que l’equip de 
govern consideri. Moltes vegades algunes partides del pressupost son justes o es 
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presenten situacions sobrevingudes que provoquen que calgui anar fent canvis per a 
afrontar la situació.  
 
Tot  i que el pressupost s’ha de portar a Ple abans del 15 d’octubre, aquest termini no 
sempre es compleix i el previst pel 2013 s’aprovarà quan falten tres dies per acabar 
aquest any.  Només fa uns quinze dies que ens l’han posat sobre la taula, i ha anat 
canviant, dia sí, dia també .  
 
Ahir a la tarda el la darrera actualització, no vam tenir accés a l’expedient i no estava al 
nostre abast. Amb la responsabilitat que ens toca com a grup amb representació al 
consistori, els regidors i regidores d’ICV hem assistit a un seguit de reunions amb 
l’actual regidor d’Hisenda, que a diferència de l’any anterior i del que tenim molt mal 
record, no per les formes sinó per la inoperativitat i la manca de resolució, pensem 
que com a mínim han servit per poder fer un seguit d’aportacions i consultes sobre les 
partides que en generaven alguns dubtes.   
 
Tot i que les reunions, tot s’ha de dir,  han estat en dies i horaris intempestius com en 
un dia festiu,  el que ens suposat una dificultat en la conciliació familiar, estem satisfets 
de haver-hi pogut assistir i haver pogut incloure algun dels nostres suggeriments. De 
vegades un gra de sorra, en una gran muntanya, no es nota en el primer moment, però 
a la llarga, permet que aquesta es mantingui i ajuda a que no caigui. 
 
No volem mirar enrere , però cal recordar que fa un any, ICV  va assistir a un dels 
Plens més sorprenents, per no dir una altra cosa, dels que fan que molts ens 
avergonyim de la feina de molts polítics locals.  Un Ple de mercadeig i de full de ruta 
per formar un nou equip de govern, que com tothom sap es va formalitzar uns mesos 
més tard amb l’entrada del  Partit dels Socialistes a govern.  
 
Les reunions i converses a les que hem assistir aquest any pels pressupostos ens 
referma encara més en que l’any passat no va haver cap intenció per part de l’alcalde i 
de l’equip de govern en buscar punts de trobada que ens acostessin a fer costat als 
pressupostos  que es presentaven a aprovació. 
 
L’entrada d’urgència el punt de l’ordre del dia amb la proposta d’acord de retirar la 
licitació per adjudicar la gestió del servei públic de recollida de residus del municipi, a 
canvi de que el grup socialista doni suport al l’equip de govern per aprovar  els 
pressupostos  2012, va marcar un abans i un desprès en la política municipal de la 
nostra vila. 
  
Un any més tard, encara s’ha d’implantar el nou model de recollida selectiva que  va 
marcar l’acord entre CiU, PP i el BLOC amb el  PSC a canvi de fer marxa enrere en el 
model de la recollida selectiva porta a porta, i de treure com a inversió la cobertura 
d'un tram de la riera del Pare Fita, una obra que estava subvencionada pel PUOSC . En 
aquest cas però i sortosament, es va prendre el compromís ara fa uns mesos, de 
tornar a incorporar el projecte i l’aportació municipal a inversions per tirar endavant 
l’obra. Amb decisions com aquesta, hem perdut un any.  
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Vam aprendre la lliçó i ens podíem haver mantingut el marge, però tot i saber que ja 
no ens necessiten per aprovar el pressupost, hem volgut seguir treballant, mirar 
endavant, hem volgut fer sentir la nostra veu, per responsabilitat , amb  la nostra 
assistència a les reunions de treball, fent les aportacions , les nostres reflexions, i que 
encara que siguin petites es reflecteixin en uns pressupostos previstos per un any 
difícil, potser encara molts més que l’any 2012 i en el que cal retallar en despeses no 
prioritàries.  
 
A grans trets, hem pogut comprovar que aquests pressupostos es mantenen en termes 
molt similars al l’any anterior. Tot i amb això volem fer unes reflexions que ja vam 
manifestar al regidor d’Hisenda en les sessions de treball mantingudes. Lamentem que 
un cop més es mantingui la elevada despesa en sous a càrrecs de confiança i a regidors 
i regidores a dedicació exclusiva encoberta. Molts d’aquest càrrecs, amb un govern tant 
ampli i tant ben preparat per governar, no caldria.  En aquest punt considerem que es 
podria haver rebaixat el sou del gerent, tal i com va prometre l’alcalde en el seu 
moment. Sabem que fa bona feina, sobre tot la d’alcalde a l’ombra que combina  amb el 
portaveu de govern, però creiem que això no justifica el seu sou. Tampoc considerem 
que el sou de l’alcalde i les despeses de protocol d’alcaldia siguin justificables en els 
temps que corren. O tenim alcalde o tenim gerent o les dues figures amb un sou més 
adequat al moment.  
 
Tampoc considerem correcte que regidors que tenen al seu càrrecs la delegació àrees 
, com Gent gran, Participació Ciutadana, Igualtat,  tinguin un retribucions que superen 
amb escreix el seu pressupost, comptant a més amb la feina d’un  tècnic que dona 
suport a les regidories.  No és coherent ni sostenible. 
 
Tampoc veiem amb bons ulls que no es rebaixin  algunes despeses, com personal 
eventual i  protocol, partides previstes  per estudis i informes i publicitat. Ens estranya 
molt que els grup dels Socialistes, amb el que vam coincidir a govern durant el mandat 
anterior, doni suport a moltes d’aquestes despeses, moltes del tot suprimibles per no 
prioritàries, que ja es van començar a reduir en el passat mandat però que han tornat 
en aquest. 
 
Veiem amb preocupació com baixa la partida d’Educació, per la rebaixa en els costos 
dels serveis de gestió de l’Escola de Música i de l’escola Bressol Municipal, marcats 
clarament per les retallades en les subvencions de la Generalitat. Veient com està 
evolucionant la política de l’actual govern de la Generalitat, amb el desmantellament de 
tots els serveis públics, es preveu una forta davallada d’ingressos en aquestes partides, 
cosa que lamentem profundament i que pot portar a una supressió d’aquestes serveis. 
 
En quan a la partida destinada a la Ràdio, pensem que s’ha perdut la oportunitat de 
racionalitzar les despeses que suposa el seu manteniment. Es  podia haver intentant 
regularitzar-la i adaptar-la a un pressupost mes adient per un mitjà de comunicació 
local de una vila com la nostra. I no parlem pas de treure gent al carrer, sinó d’haver 
unificat la política comunicativa municipal.  
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Considerem també que hi ha àrees o regidories superdotades , sobretot  pel que fa a 
personal, com la d’esports i poc planificada. Hi ha molt de personal tècnica als matins, 
però durant les tardes o el cap de setmana, aquesta àrea queda realment molt 
desatesa. I més quan el pavelló ja està gestionat per una empresa externa. 
 
També lamentem que els bons propòsits que va fer l’any passat l’equip de govern, hagin 
quedat en això...bons propòsits. Se’ns va parlar molt de la optimització de recursos, 
apostar per la millor gestió de les energies, del manteniment de les instal·lacions, de la 
reducció de costos, en els edificis i equipaments municipals...però comprovem que 
s’incrementa, per exemple, la partida de despesa de consum elèctric i que no s’han 
buscat alternatives per reduir-la. Cal també millorar la gestió optimitzant recursos, 
renegociant  els contractes, els lloguers... 
 
D’altra banda, comprovem que s’han incrementat algunes àrees com Benestar i Família. 
Partides  com les beques de menjador s’han pogut incrementar escoltant les 
aportacions que ha pogut fer ICV. Cal una revisió a fons d’aquest tema, i la relació que 
es manté del servei amb el Consell Comarcal del Maresme, perquè sabem hores d’ara 
que es poden comptar amb els dits de la ma les beques de menjadors que han arribat 
als centres públics arenyencs.  
 
També hem pogut comprovar que s’incrementen les ajudes a entitats socials com 
Càritas i Creu Roja, amb això hi estem plenament d’acord. Caldrà estar emetents i 
treballar plegats amb les entitats del tercer sector perquè des de l’Ajuntament es pugui 
donar sortida a les noves emergències i situacions que vagin succeint.  
 
 També s’ha escoltat la nostra demanda de fer canvis en algunes partides de gent gran 
que es gestionaven des de Benestar i família.  
 
Hem comprovat també, i així ho hem manifestat que el fons d’ajuts socials no sol 
esgotar la partida en els pressupostos d’anys anteriors. Això ens fa pensar en que 
alguna cosa està fallant. En cap cas volem dir que Serveis Socials no fa bé al feina, però 
que aquesta partida d’urgència no s’esgoti en el temps que ens ha tocat viure, vol dir 
que no s’aprofita o no s’està arribant a la realitat més crua de la crisi a la nostra vila. A 
Arenys hi ha hagut 19 desnonaments aquest any, i cada vegada hi ha gent que ho passa 
més malament. Caldrà que l’emergència es converteixi en una prioritat de primer 
ordre si volem mantenir la cohesió social a la vila.  
 
Iniciativa aposta per què els arenyencs que realment ho necessitin, que estan patint un 
pèrdua o un risc de pèrdua de l’habitatge, o aquelles persones que no poden fer front a 
pagaments com l’abonament de factures de llum o altres subministraments o altres 
famílies que necessitin  cobrir les necessitats bàsiques d’alimentació i roba, trobin el 
recolzament de l’Ajuntament i potser el fons d’aquesta partida es fa del tot 
imprescindible. 
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 S’hauria d’augmentar també la partida del servei d’atenció domiciliària, que  hauria de 
permetre un major increment d’hores anuals de serveis a la ciutadania. 
 
També pensem que cal una clara aposta per la reactivació econòmica local.  
El desmantellament del servei d’Ocupació i d’Inserció Laboral que ja hem constatat al 
punt de la plantilla, el veiem amb molta preocupació.  
 
Cal donar més suport a les associacions culturals, esportives, educatives i empresarials.  
Les politiques de retallades i d’austeritat han d’anar acompanyades de polítiques de 
reactivació econòmica, de cercar motors i sinergies per reactivar-la. 
 
Entenem que s’hagi dotat la partida de Cultura amb una dotació especial Any Espriu, 
tot i que ja des d’ara diem que s’ha de fet un calendari a la mida de les circumstàncies 
que ens toca viure, i que no es pot llençar la casa per la finestra.  Cal tenir molt clar 
que les aportacions importants han de venir de les Institucions patrones del 
esdeveniment.   
 
Si parlem del capítol de les inversions, quedem absolutament supeditats a les 
aportacions que facin Institucions Supramunicipals com la Generalitat a traves del 
PUOSC, el Pla Únic d’Obres i Serveis de Catalunya, que ja ha anunciat que a la nostra 
vila li pertocarà entorn al mig milió d’euros, la Diputació de Barcelona, amb les 
subvencions de la Xarxa de Municipis que no es faran efectives fins a mitjan del 2013, i 
els Fons Feder Europeus, que tot just s’acaben de presentar hores d’ara.  
 
Amb aquest panorama, el llistat d’inversions ha quedat configurat una mica com “el 
conte de la lletera””... si ens arriba d’aquí, faríem això, i sinó el posarem cap allà, i si la 
promesa es fa efectiva o no..... 
 
A Iniciativa entenem la complexitat del moment, i la dificultat de prioritzar una obra 
sobre l’altre. Ara bé, si que volem fer alguns comentaris al respecte:  
 Per exemple, que l’obra del Camp de Futbol Bernat Coll per fer-hi les noves grades i 
vestidors, creiem que s’ha sortit de mare. En un principi ens deien que seria una 
aportació de la Diputació i que Arenys no hi hauria de posar ni cinc. Ara sobre paper, 
veiem que l’aportació de l’Ajuntament supera els 300 mil euros, i que la Diputació ens 
diuen ha promès que aportarà els 1.500.000  que hi falten, tot i que no hem vist cap 
escrit com a garantia d’aquesta milionària aportació.  
 
En el cas de la inversió que s’ha de fer al Pavelló PA3 del Fondo de les Creus,  de més 
de 60 mil euros per adequar-lo a les normes de seguretat, ens fa pensar que alguna 
cosa s’ha fet malament a les darreres inversions milionàries dels Plans Zapatero perquè 
persisteixin aquests problemes. En tot cas, també ens fa pensar que l’obra pública s’ha 
de seguir molt més a prop per no trobar-se amb sorpreses com aquestes.  
 
Entenem que la urbanització de la Riera i el tram que se’n pugui fer anirà condicionada 
a l’entrada de diners via PUOSC de la Generalitat, i que caldrà condicionar-ne la seva 
execució a un finançament important per part d’aquesta subvenció. No es temps per 



 
  
 
 
  

20

anar obrint i tancant la riera si el tram que pot assumir l’Ajuntament és tant petit. El 
cost total sobrepassa el 2 milions d’euros, i si l’Ajuntament només n’hi pot posar 300 
mil, cal fer balança amb l’aportació que pugui arribar.  
 
Pel que fa a l’aportació dels Fons Feder, ja ens van explicar que pensaven destinar-la al 
rial Bareu, i a un pla d’alertes i rierades. A Iniciativa reiterem que no veiem clar aquest 
nou projecte (que de fet encara no està sobre paper)  que pot fer-se sota mínims 
pressupostaris, i que no dona resposta a la realitat geogràfica i veïnal, i que creiem que 
no faria res més que posar un pedaç sobre una obra que ja tenim clar que no es pot 
portar a terme amb els condicionants actuals.  
 
Compartim que es tiri endavant el Viver d’Empreses al Xifré amb l’aportació que ja es 
comptava dels Fons Feders de l’any passat.  
 
Les inversions que es pensen fer en carrers i clavegueram del tot necessàries en el cas 
de Professor Castelló i carrers Montserrat Doedes, veiem que n’ha quedat disminuïda 
la seva assignació. Esperem que no es facin marxa enrere sospesant el Pla del 
Clavegueram que vam aprovar al Ple del mes passat.  
 
Veiem important que es posi sobre la taula el projecte tècnic d’ampliació del Teatre 
Principal per Can Vives, i que es pugui fer una part important de l’obra prevista.  
 
I entenem que aquesta gran partida d’escacs que es pot convertir les inversions aquest 
2013 atenent a com quedin les aportacions que facin les demés institucions a la vila, i 
queden sobre la taula temes com la Reforma del mercat, o la reforma del Geriàtric que 
segons ens han dit farà la pròpia brigada, o l’accessibilitat a la platja i port pel costat de 
ponent.  
 
ICV no votarà en contra d’aquests pressupostos , entre d’altres coses per què 
considerem difícil fer un pressupost amb el panorama que es presenta pel 2013, també 
per què, a diferència de l’any anterior, s’han escoltat i afegit algunes de les nostres 
consideracions, i també per que hi ha hagut  la voluntat de trobada i se’ns ha lliurat la 
informació necessària.  
 
Amb tot però , no compartim moltes de les prioritats d’aquest govern a 4 bandes, amb 
massa depesa per mantenir la estructura política,  continua existint massa despesa 
supèrflua i innecessària i  tampoc compartim algunes de les inversions previstes.  
 
Probablement l’hauríem fet i redistribuït d’una altra manera i per aquest motiu el sentit 
del nostre vot serà l’abstenció. 
 
Sotmesa aquesta proposta a votació, s’aprova per majoria absoluta amb el 
sentit del vot següent: 
 
Vots a favor: 4 vots de CiU, 3 vots del PSC, 2 vots del PP i 1 vot Bloc Municipal  
Vots d’abstenció: 3 vots d’ICV 
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Vots en contra: 1 vot d’ERC i 1 vot de la CUP. 
 
3.-  Declarar la no disponibilitat de crèdit per l’import previst de la paga 
extraordinària de desembre 2012.- El tinent d’alcalde Sr. Vinyes dóna compte 
d’aquesta proposta d’acord: 
 
ATÈS que l’article 2.1 del Reial decret llei 20/2012, de mesures per garantir l’estabilitat 
pressupostària i de foment de la competitivitat estableix que "l'any 2012 el personal del 
sector públic definit a l'article 22.1 de la Llei 2/2012, de 29 de juny, de Pressupostos 
Generals de I'Estat, veurà reduïdes les seves retribucions en les quanties que 
correspongui percebre en el mes de desembre corn a conseqüència de la supressió 
tant de la paga extraordinària com de la paga addicional del complement específic o 
pagues addicionals equivalents de I'esmentat mes." 

 
ATÈS que l’apartat 4 de I'esmentat article 2 del Reial decret Llei 20/2012 estableix que 
"Ies quantitats derivades de la supressió de la paga extraordinària i de les pagues 
addicionals del complement específic o pagues addicionals equivalents d'acord amb el 
que disposa aquest article es destinaran en exercicis futurs a realitzar aportacions a 
plans de pensions o contractes d’assegurança col·lectiva que incloguin la cobertura de 
la contingència de jubilació, amb subjecció aI que estableix la Llei orgànica 2/2012, 
d'estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera i en els termes i amb l’abastament 
que determinin Ies corresponents lleis de pressupostos". 
 
VISTA la nota informativa de data 5 de setembre de 2012 emesa pel Ministeri 
d'Hisenda i Administracions Públiques relativa a I'aplicació per les entitats locals del 
que disposa l'article 2 del Reial decret llei 2 0 / 2 0 1 2  i  l ’ article 2 2  de la Llei 
2 / 2 0 1 2 ,  de Pressupostos Generals de I'Estat per a l'any 2012, segons la qual l’article 
2 apartat 4 del R D  2 0 / 2 0 1 2  estableix l’obligació de: 
 
1. Immobilitzar, en el present exercici, els crèdits previstos per a l’abonament de les 
esmentades pagues. 
2. Afectar els crèdits a la finalitat que en el mateix article esmenta (aportacions a plans 
de pensions o similars), sense que es puguin destinar a cap altre objecte, ni en el 
present exercici, ni en exercicis futurs. 
 
A fi de declarar com a no disponibles aquests crèdits, les Entitats locals hauran de 
dictar, per l’import corresponent, Acord de no disponibilitat, de conformitat amb el 
que disposa l’article 33 del Reial decret 500/1990, de 20 d'abril. 
 
VISTA la nota informativa de 23 d'octubre de 2012 emesa pel Ministeri d'Hisenda i 
Administracions Públiques, que modifica la nota informativa de 5 de setembre de 2012, 
amb l’objecte de rectificar la redacció de l’apartat relatiu a l’afectació dels crèdits, amb 
la finalitat d’aclarir que el Reial decret llei 20/2012 imposa l’obligació de realitzar 
aportacions a plans de pensions o contractes d’assegurança col·lectiva en un futur, 
quan es verifiquin dos requisits: 
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- Que ho permeti el compliment dels objectius que preveu la Llei orgànica 2/2012, 
d'estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera, i 
- Que així estigui previst en la corresponent Llei de Pressupostos Generals de I'Estat. 
 
Amb la qual cosa, la reducció de les pagues no fa sorgir cap recurs afectat. 
 
ATÈS que d'acord amb I'article 33 del Reial decret 500/1990, de 20 d'abril, la 
declaració de no disponibilitat no suposarà l’anul·lació del crèdit, però amb càrrec al 
saldo declarat no disponible no podran acordar-se autoritzacions de despeses ni 
transferències i el seu import no podrà ser incorporat al pressupost de l'any següent. 
 
VIST l'article 7 apartat c) de les Bases d’execució del vigent pressupost i I' esmentat 
article 33 del Reial decret 500/1990, de 20 d'abril, que estableixen que correspondrà al 
PIe de l’entitat la declaració de no disponibilitat de crèdits, així com la seva reposició a 
disponible. 
 
VIST I'informe emès per la cap de recursos humans. 
VIST I' informe d’Intervenció. 
Vist l'informe favorable de la Comissió informativa. 
 
És per tot això que es proposa al PIe l'adopció del següent ACORD: 
 
Declarar la no disponibilitat de crèdit per import de 276.552,90 euros a les aplicacions 
i pels imports que es detallen en l'annex d'aquest acord del qual forma part a tots els 
efectes legals, que correspon a I'import previst de la paga extraordinària del mes de 
desembre de 2012. 
 
El regidor Sr. Caldeira, en representació del grup municipal de la CUP, manifesta 
literalment el que segueix: Des de la CUP, en aquesta declaració, hi volem fer una 
consideració: no ho paguem no perquè no hi hagi una disponibilitat sinó perquè està 
prohibit. Entenem que és una ingerència més de l’Estat a l’Administració local. A banda, 
aquests diners que són dels i de les treballadores de la funció pública, l’Estat els 
destinarà, emmascarats, com a fons de pensions per salvar els bancs. Un altre cop, el 
poble treballador català paguem els plats trencats d’una mala gestió. 
 
 
Sotmesa aquesta proposta a votació, s’aprova per majoria absoluta amb el 
sentit del vot següent: 
 
Vots a favor: 4 vots de CiU, 3 vots del PSC, 2 vots del PP i 1 vot Bloc Municipal.  
Vots en contra: 3 vots d’ICV, 1 vots d’ERC i 1 vot de la CUP. 
 
 El president aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària             Vist i plau 
         L’alcalde  
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